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اقتصادی

عصرآزادی/ سرویس اقتصادی- شهرام صادق 
زاده: مراس�م س�الانه نکوداش�ت کارشناسان، 
دادی�اران و اعضای هیئت ب�دوی و تجدیدنظر 

سازمان نظام پزشکی تبریز برگزار شد.
در این مراسم که در آن تعدادی از قضات عالیرتبه، 
دادیاران و اساتید دانشگاهی حضور داشتند از خدمات 
و تلاش های  کارشناس��ان، دادیاران و اعضای هیات 
های بدوی و تجدیدنظر س��ازمان نظام پزشکی تبریز 

تجلیل به عمل آمد.
در این جلس��ه که روز ۱۱ بهم��ن ۱۴۰۳ در تبریز 
برگزار ش��د، معاونین دادگس��تری آذربایجان شرقی، 
ام��ن زاده، فیض اله��ی، موقری و دادیار ش��عبه ۱۷ 

دادسرای تبریز از مهمانان ویژه این نشست بودند.
پزش�کان بای�د ب�ه دور از تن�ش در خدم�ت 

بیماران و نیازمندان باشند
رئیس سازمان نظام پزشکی تبریز با اشاره به اینکه 
معاونان دادگستری آذربایجان شرقی علاوه بر مسائل 
قضایی بر مس��ائل پزش��کی نیز اشرافیت دارند گفت: 
ض��رورت اتخاذ تصمیمات منطقی و صحیح، مس��ند 
قضاوت را دش��وار کرده اس��ت زی��را در آرای نهایی، 
یک طرف ناراضی اس��ت و لذا رعایت عدالت بس��یار 
دشوار است که در حداکثر دقت را لازم دارد "علیرضا 
صادقپور" با ذکر این نکته که پرونده های پزشکی باید 
در ش��عبه ویژه ای در قوه قضاییه بررسی گردد تا در 
کمال دقت و تخصصی به آنها رس��یدگی شود افزود: 
شورای حل اختلاف که در چند سال اخیر در سازمان 
نظام پزش��کی مستقر شده اس��ت و تلاش می نماید 
مسائل و مشکلات پیش آمده بین بیماران و پزشکان 
را در مراح��ل اول حل و فصل نماید. وی اضافه کرد: 
دقت در رس��یدگی به پرونده های پزش��کی می  تواند 
نقش بس��زایی را در ایجاد آرامش در جامعه پزشکی 
ایفا نماید زیرا جامعه پزش��کی باید همواره به دور از 

تنش در خدمت بیماران و نیازمندان باشد.
تع�داد ش�کایت های ۱۴۰۳ در هیئ�ت بدوی 

افزایش ۱۰ درصدی داشته است
دادس��تان و معاون انتظامی نظام پزشکی تبریز در 
ابتدای اظهارات خود گزارش آماری پرونده های ثبت 
شده و شکایت از پزشکان در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۳ در 

بخش های دادس��را، هیئت بدوی و هیئت تجدیدنظر 
ارائه نمود.

"فریدون اش��رفیان" با اش��اره به اینک��ه طبق آمار، 
تع��داد ش��کایت ها در هیئت بدوی در س��ال جاری 
نس��بت به س��ال ۱۴۰۲ افزایش حدود ۱۰ درصدی 
داشته است گفت: بر اساس آنالیز آماری حدود ۳۵ تا 
۴۰ درصد پرونده های ش��کایت از پزشکان آذربایجان 
ش��رقی در واحدهای انتظامی نظام پزشکی منجر به 

محکومیت انتظامی و یا کیفری شده است.
وی این ام��ر را بیانگر دقت نظر واحدهای انتظامی 
سازمان نظام پزشکی در رسیدگی به پرونده ها و عدم 
س��وءگیری در رس��یدگی ها عنوان کرد و با تقدیر از 
دادیاران، کارشناس��ان و اعضای هیئ��ت  های بدوی 
و تجدیدنظ��ر یادآور ش��د: تقاض��ا دارم در اعلام نظر 
کارشناس��ی پرونده ها نهایت هم��کاری را کرده و در 

اسرع وقت اقدام نمایند.
بای�د دیدگاه جامعه به نخبگان پزش�کی یک 

دیدگاه خاص باشد
مع��اون اجتماع��ی و پیش��گیری از وق��وع ج��رم 
دادگس��تری آذربایجان ش��رقی نیز با اشاره به اینکه 

حدود ۴ هزار پزش��ک در س��طح اس��تان به فعالیت 
می پردازند گف��ت: حداکثر ۱۰ درص��د از این تعداد 
م��ورد ش��کایت و اعتراض قرار می گیرن��د که بیانگر 
دقت نظر پزش��کان تبریز و استان در ارائه خدمت به 

بیماران می باشد.
"احم��د موقری" اف��زود: باید با دیدگاه مس��اوات و 
عدالت محوری به پرونده های پزش��کی پرداخته شود 
و ب��ا طرفین پرونده های پزش��کی به صورت همتراز 
قض��اوت ص��ورت گی��رد کمااینکه به ط��ور حتم به 

انتظارات جامعه پزشکی بی تفاوت نباشیم.
وی، پلم��پ برخ��ی از مطب های پزش��کی  بدلیل 
نیاز به تغییر کاربری از مس��کونی به تجاری توس��ط 
شهرداری تبریز را قابل تامل دانست و اضافه کرد: این 
امر در ممانعت از طبابت، یک اقدام غیرقانونی اس��ت 
و مکاتب��ات لازم جهت رعایت قانون  در کمیس��یون 
م��اده ۱۰۰ و عدم  تفس��یر به رای ش��هرداری انجام 
شده است تا دغدغه های جامعه پزشکی را هرچند در 

گامی کوچک به انجام رسانیم.
در ص�دور آرای نهایی نبای�د حقی از طرفین 

تضییع گردد

رئی��س هیئت تجدیدنظر س��ازمان نظام پزش��کی 
آذربایجان ش��رقی نیز با اشاره بر اهمیت پرونده های 
پزش��کی گفت: کار قضاوت امر بسیار دشواری است 
زیرا رسیدگی به اختلاف مابین پزشک و بیمار باید با 

ظرافت خاصی انجام گیرد.
"طاهر اقدم" با اشاره به اینکه باید در بازآموزی های 
پزش��کی روش  های پیشگیری از شکایات پزشکی به 
همکاران اعلام ش��ود افزود: اعلام نظر کارشناسی در 
مدت زمان کوتاه و در اسرع وقت بسیار حائز اهمیت 
اس��ت تا مراحل صدور آرای نهایی با دقت و وسواس 
خاصی انج��ام گیرد و هیچ حق��ی از طرفین تضییع 

نگردد.
ش��ایان ذکر اس��ت س��یدمهدی حقدوست رئیس 
هیئت ب��دوی انتظامی نی��ز در اظهاراتی کوتاه، روند 
رس��یدگی ب��ه پرونده های پزش��کی را اع��لام نمود 
و گف��ت: با توجه ب��ه اینکه تع��دادی از پرونده های 
ش��کایت از پزشکان به دلیل سوءتفاهم بین پزشک و 
بیماران اس��ت کمیسیون مشورتی اخلاق پزشکی در 
نظام پزش��کی در اکثر موارد به این موارد رسیدگی و 

اعلام نظر می کند.

گزارش های رس�می منتش�ر ش�ده از افزایش فقر مس�کن در 
س�ال های گذش�ته حکای�ت دارد؛ موضوعی که اجرای س�ریعتر 
پروژه های مس�کن می تواند به بهبود این ش�اخص کمک کند اما 
ب�ا توجه به ت�وان پایین آورده نقدی متقاضی�ان و عملکرد پایین 
بانک ها در اعطای تسهیلات، سقف ۶۵۰ میلیون تومانی تسهیلات 

مسکن پاسخگوی انتظارات نخواهد بود.
گروه اقتصادی ایرنا - به تازگی معاونت مس��کن و ساختمان وزارت راه 
و شهرس��ازی در پاسخ به گزارش یکی از رسانه ها، با رد ادعادی کاهش و 
تغییر س��قف تسهیلات مسکن از ۸۰۰ به ۶۵۰ میلیون تومان، تاکید کرد 
که هیات عالی بانک مرکزی درباره سقف تسهیلات تصمیم گیرنده است 
و در این زمینه با توجه به توان تسهیلات دهی بانک ها و توان بازپرداخت 

متقاضیان تصمیم گیری خواهد کرد.
در پاس��خ این معاونت آمده است: براساس بند ۲ از هجدهمین جلسه 
ش��ورای عالی مس��کن مورخ شش��م تیر ۱۴۰۳ که به ریاست سرپرست 
ریاس��ت جمهوری برگزار شد، مقرر ش��د با توجه به تورم عمومی، بانک 
مرکزی نس��بت به افزایش سقف تسهیلات بانکی به ۸۰۰ میلیون تومان 
اق��دام کن��د که لازمه عملیاتی ش��دن آن تصویب در هی��ات عالی بانک 

مرکزی )شورای پول و اعتبار سابق( و ابلاغ توسط بانک مرکزی است.
ل��ذا هیات عالی بان��ک مرکزی با توجه به توان تس��هیلات دهی بانک ها 
و ت��وان بازپرداخت متقاضیان در ای��ن خصوص تصمیم  خواهد گرفت. بر 
این اساس ادعای تغییر س��قف تسهیلات از ۸۰۰ به ۶۵۰ میلیون تومان 

صحیح نیست.
وام ۶۵۰ میلی�ون تومان�ی پوش�ش دهنده کمت�ر از ۸ مترمربع 

مسکن
در این زمینه، داود بیگی نژاد، نائب رئیس اول اتحادیه صنف مش��اوران 
املاک تهران به ایرنا گفت: زمانی که در س��ال های گذش��ته تس��هیلات 
مسکن به ۵۵۰ میلیون تومان افزایش یافت، رقم قابل توجهی بود و بازار 

مسکن از آن استقبال کرد.
وی بیان داش��ت: چنانچه این وام به ۶۵۰ میلی��ون تومان افزایش یابد، 
مطابق با قیمت های فعلی متوسط ۸۰ تا ۹۰ میلیون تومانی هر متر مربع 

خانه در تهران، کمتر از هشت مترمربع را پوشش می دهد.
بیگی نژاد تاکید کرد: همچنین، اینکه این تس��هیلات با چه قیمت تمام 
شده ای به دست مردم می رسد نیز بسیار مهم است. باید دید روشی که 
بانک ه��ا در پیش گرفته اند، ضامن ها، قیمت برگه های تس��ه و ... به چه 

صورت خواهد بود؟
وی با بیان اینکه باید منابع پرداختی این تسهیلات در دولت مشخص 
ش��ود، تصریح  ک��رد: در حالی که بانک ها باید طب��ق قانون جهش تولید 
مس��کن ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، 

اما خروجی تسهیلات آنها چنین چیزی را نشان نمی دهد.
پیشنهاد تعداد وام کمتر با مبالغ بیشتر

همچنین فرشید ایلاتی، کارشناس حوزه مسکن معتقد است: پرداخت 
وام ۶۵۰ میلیونی مسکن، با توجه به اینکه اردیبهشت ماه امسال پیشنهاد 
افزایش این تس��هیلات به ۸۰۰ میلیون تومان مطرح شده بود و از سوی 

بانک مرکزی با پذیرش مواجه نشد، یک عقبگرد محسوب می شود.
وی اظهار داش��ت: در عمل با ش��رایط تورمی کشور، شاید بتوان گفت 
مبلغ ۸۰۰ میلیون تومانی تس��هیلات یاد ش��ده، قدرتی معادل همان وام 
۵۵۰ میلیون تومانی س��ال گذش��ته داش��ت و بر این اساس نمی توانست 
در پوش��ش هزینه های ساخت مس��کن خیلی موثر بیفتد. حال اگر رقم 

این تس��هیلات به ۶۵۰ میلیون تومان تغییر کن��د، انتظار زیادی در رفع 
مشکلات نمی توان داشت.

ایلاتی بیان  داش��ت: س��قف تعهدات ۲۰ درصدی که به منظور پرداخت 
تسهیلات مسکن برای بانک ها در نظر گرفته شده، تعهدی سنگین است و 

شاهد همکاری خوبی به ویژه از سوی بانک های خصوصی نبوده ایم.
وی ادامه  داد: اکنون و مطابق اعلام مس��ئولان وزارت راه و شهرسازی، 
ح��دود ۸۵۰ هزار واحد مس��کونی در مراحل مختلف س��اخت قرار دارد 
ک��ه نزدیک به ۴۵۰ هزار واحد از آنها هنوز تس��هیلات مس��کن دریافت 

نکرده اند.
این کارش��ناس مس��کن گفت: پیش��نهاد می ش��ود برای اینکه تعداد 
واحدهای تکمیل ش��ده بیشتری داشته باشیم، تعداد وام کمتری با مبالغ 

بیشتر از ۶۵۰ میلیون تومان به متقاضیان داده شود.
وی تصریح  کرد: به  طور قطع اگر همین طرح های مس��کن مهر، نهضت 
ملی مس��کن و غیره نبود، فقر مستاجران از این ارقامی که اعلام می شود 
بالاتر می شد. باید این طرح ها به سرانجام برسد تا نرخ فقر مسکن کاهش 

یابد.
ایلاتی ادامه  داد: در صورتی که هدفگذاری س��الیانه یک میلیون واحد 
مسکونی محقق شود، به طور قطع طی پنج سال آینده به توفیقات خوبی 

در این حوزه دست خواهیم یافت.
به گزارش ایرنا، گزارش سیاستی سوم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با موضوع رفع فقر مسکن در کشور، نشان می دهد در حد فاصل سال های 
۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱، تعداد خانوارهای مس��تاجر درگیر فقر در کشور رشدی 

۴۸ درصدی داشته است.
در ای��ران، تاکنون سیاس��ت های متع��ددی برای تأمین مس��کن برای 
خانوارهای درگیر فقر اجرا شده است. این سیاست ها طیف متنوعی را از 
پروژه های پرهزینه ای چون طرح مس��کن مهر یا احداث شهرهای جدید 
تا طرح هایی چون تعیین س��قف اجاره بها و اعطای وام ودیعه مس��کن در 
س��ال های اخیر در برمی گیرند. با این حال نتایج بررسی ها نشان می دهد 
که هیچ یک از این طرح ها نتوانس��ته اند مش��کل فقر مسکن در کشور را 

رفع کنند.

وام۶۵۰میلیونیمسکنوانتظاراتیکهبرآوردهنمیشود

ضرورت حفظ شأن و منزلت جامعه پزشکی
درمراسمسالانهنکوداشتکارشناسان،دادیارانواعضایهیئتبدویوتجدیدنظرسازماننظامپزشکیتبریزتاکیدشد؛

رئیسسازماننظامپزشکیتبریز:جامعهپزشکیبایدهموارهبهدورازتنشدرخدمتبیمارانونیازمندانباشد

رئیس اداره کل امور بین الملل بانک مسکن خبر داد

عضویت بانک مسکن در مرکز مبادله ارز و طلای ایران
پیام تبریک مدیرعامل بانک سینا به مناسبت چهل و ششمین 

سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران
س�امان مس�گری رئیس اداره کل ام�ور بین الملل بانک 
مسکن ضمن اعلام خبر عضویت این بانک در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، گزارش�ی از عملک�رد بخش ارزی بانک 

ارائه کرد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ مسگری با بیان 
اینک��ه فعالیت تالارهای مرکز مبادل��ه ارز و طلا از ۲۶ آذر به طور 
رس��می آغاز شده است؛ گفت: بانک مسکن با محوریت اداره کل 
امور بین الملل از ۴ آذرماه ۱۴۰۳ در این مرکز عضو شد و در حال 
حاضر به عنوان یکی از بانک های عضو، مشغول به فعالیت است.

رئیس اداره کل امور بین الملل با اش��اره به عملکرد ۹ ماهه بخش ارزی بانک گفت: بانک مس��کن در س��ال 
۱۴۰۳ نس��بت به ارائه ۳۶۴ خدمت بازرگانی به ارزش ۸۱ میلیون و ۶۷۷ هزار دلار اقدام کرد که نس��بت به 

دوره مشابه سال گذشته، با ۱۶۵ درصد رشد همراه بود.
رئیس اداره کل امور بین الملل در ادامه به درآمد ش��عب ارزی اش��اره کرد و گفت: خالص درآمد شعب ارزی 
بانک مسکن در سال ۱۴۰۳ تا آذرماه، ۵۴ میلیارد و ۹۴۶ میلیون ریال است که بیش از دو برابر نسبت به بازه 
مشابه سال ۱۴۰۲ بود.مسگری با اشاره به دیگر اقدامات بانک مسکن در بخش ارزی گفت: با توجه به وجود 
مزیت مطلق نقل و انتقالات ارز ین ژاپن در بانک، انتقال وجوه بانک مرکزی بابت طرح ها و پروژه های ملی از 
دیگر فعالیت های این بخش است که در این خصوص، صدور حواله مربوط به طرح های دولتی و ملی به ارز ین 
ژاپن و هزینه حق پخش تلویزیونی بازی های المپیک به درخواست صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران به 
ارزش ۱۳ میلیون دلار جزو این موارد است.رئیس اداره کل امور بین الملل بانک مسکن گفت: تامین ارز برای 
مشتریان از دغدغه های اصلی این اداره کل است. به همین منظور، همکاری با شرکت خدمات ارزی و صرافی 
بانک مسکن و سایر بانک ها طی سال ۱۴۰۳ دستور کار قرار داده شده است.وی در این رابطه افزود: به سبب 
تغییرات ساز و کار تامین ارز، بانک جهت پیاده سازی زیرساخت های لازم با چالش های فراوانی روبروست که 
امیدواریم این موانع و محدودیت ها در سال ۱۴۰۴ با تدابیر جدید برداشته شود و سرعت رشد ارائه خدمات 

ارزی با عنایت به توانمندی موجود در بانک از جمله نیروی انسانی کارآمد، بیش از پیش شود.

عصرآزادی/ س�رویس بانک و بیمه: مدیرعامل بانک 
س�ینا در پیامی آغاز چهل و ششمین سالگرد پیروزی 

شکوهمند انقلاب اسلامی ایران را تبریک گفت.
عصرآزادی – نوید حیدرپور، متن پیام علی ابدالی مدیرعامل 

بانک سینا بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

»فرا رسیدن چهل و شش��مین سالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اس��لامی ایران را که امسال با اعیاد فرخنده شعبانیه، 

میلاد سراس��ر نور حضرت امام حس��ین)ع(، حضرت ابوالفضل العباس)ع( و حضرت امام سجاد)ع( مقارن 
شده است، صمیمانه تبریک و تهنیت عرض می کنم.

این ایام یادآور ایثار، رشادت و عزم ملتی است که با ایمان به خداوند متعال، همبستگی و خودباوری، 
مسیر استقلال، پیشرفت و تعالی را برگزید.

انق��لاب اس��لامی نه تنها نقطه عطفی در تاریخ کش��ور عزیزم��ان بود، بلکه س��رآغاز تحولی عمیق در 
عرصه های مختلف اقتصادی، علمی و اجتماعی شد.

م��ا نیز در بانک س��ینا، با اله��ام از این روحیه تحول خواهی و امیدآفرینی، ب��ر آنیم که با بهره گیری از 
فناوری های نوین و توس��عه زیرس��اخت ها، خدماتی شایسته و درخور ش��أن مردم عزیز کشورمان ارائه 

دهیم.
تلاش ما بر آن است که با ارائه  طرح های نوین و گام برداشتن در مسیر تحول و توسعه، نقشی مؤثر در 
رشد و شکوفایی اقتصادی کشور ایفا کنیم. همانگونه که تاکنون نیز با حضور در مناطق کمتر برخوردار 

کشور و حمایت از طرح های اشتغالزا در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی خویش کوشیده ایم.
در این ایام مبارک، ضمن ادای احترام به مقام شامخ رهبر کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره(، 
شهدای والامقام انقلاب، شهدای هشت سال دفاع مقدس و شهدای مدافع حرم، از درگاه خداوند متعال، 

عزت، سربلندی و پیشرفت روزافزون ایران اسلامی را مسئلت دارم«.

 درآمدزایی سالانه ۳ میلیارد دلاری با جایگزینی
 ۵ میلیون بخاری فرسوده

عض�و کمیس�یون ان�رژی مجلس 
شورای اس�لامی به بیان توضیحاتی 
آوری  جم�ع  اهمی�ت  درب�اره 
بخاری ه�ای فرس�وده و جایگزینی 
آنه�ا ب�ا بخاری ه�ای ک�م مص�رف 

پرداخت.
فرهاد شهرکی، عضو کمیسیون انرژی 
مجل��س ش��ورای اس��لامی در گفتگ��و 

ب��ا خبرنگار مهر درب��اره اهمیت جم��ع آوری بخاری های فرس��وده و جایگزینی آنها با 
بخاری های هرمتیک گفت: در س��ال های اخیر، افزایش مصرف گاز در ایران به ویژه در 
فصل های سرد سال منجر به ناترازی قابل توجهی بین عرضه و تقاضای گاز شده است. 
با رش��د س��الانه ۷ تا ۷.۵ درصدی مصرف گاز و رش��د کمتر از یک درصدی تولید، این 
ناترازی به یک چالش جدی تبدیل ش��ده اس��ت. یکی از راهکارهای مؤثر برای کاهش 
این ناترازی، جایگزینی بخاری های فرس��وده با بخاری های هرمتیک است. این اقدام نه 
تنها می تواند به صرفه جویی قابل توجهی در مصرف گاز منجر شود، بلکه از بحران های 

انرژی در فصل های سرد نیز جلوگیری کند.
مزایای بخاری های هرمتیک: بهره وری و کاهش مصرف گاز

این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه بیان کرد: بخاری های هرمتیک دارای 
طراحی پیشرفته، بهره وری بالاتر و مصرف گاز کمتر می باشند. ساختار این بخاری ها به 
گونه ایست که مانع از هدررفت انرژی شده و با بهره گیری از تکنولوژی های روز، توانایی 

گرمایش بهینه را با مصرف کمترین میزان سوخت فراهم می کند.
ش��هرکی افزود: داده های موجود نشان می دهد که تعویض ۵ میلیون بخاری فرسوده 
در مناطق سردس��یر کشور، سالانه بیش از ۱۰۰ میلیون متر مکعب گاز صرفه جویی به 
همراه دارد. این میزان صرفه جویی معادل نیاز صنعت و بخش نیروگاهی کش��ور است و 

می تواند به کاهش ملموس ناترازی گاز در فصل های سرد کمک کند.
اهمیت سرمایه گذاری و حمایت های مالی

عضو کمیس��یون انرژی مجلس خاطرنش��ان ک��رد: راه اندازی ی��ک برنامه جهت تعویض 
بخاری های فرس��وده نیازمند سرمایه گذاری قابل توجهی از سوی دولت و بخش خصوصی 
اس��ت. تخمین زده می ش��ود که برای تعوی��ض ۵ میلیون بخاری، ح��دود ۲ میلیارد دلار 
س��رمایه گذاری لازم است. این مبلغ ممکن اس��ت بلندپروازانه به نظر برسد، اما با توجه به 
درآمدزایی حاصل از صرفه جویی در مصرف گاز و حذف هزینه های مرتبط با تولید اضافی، 
این س��رمایه گذاری می تواند س��الانه معادل ۳ میلیارد دلار درآمد ایجاد کند. به علاوه، این 

توسعه می تواند در کاهش نیاز به واردات سوخت و حفظ درآمدهای ارزی کمک کند.
توجیهات اقتصادی و ایجاد اشتغال

شهرکی خاطرنش��ان کرد: س��رمایه گذاری در تولید و پخش بخاری های هرمتیک نه 
تنها مصرف انرژی را بهینه می کند، بلکه می تواند بهره وری صنعتی را نیز افزایش دهد. 
با حمایت دولت در برقراری مش��وق های مالی و تسهیلات ویژه برای شرکت های تولید 
کنن��ده بخاری هرمتیک، ایجاد ش��غل های جدید و پایدار نیز امکان پذیر خواهد ش��د. 

کاهش ناترازی انرژی و تأمین امنیت انرژی کشور از منافع این طرح می باشد.
امنیت انرژی و پایداری زیست محیطی

ای��ن نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی ادام��ه داد: با توجه به رش��د مص��رف گاز و 
محدودیت های موجود در تولید، تأمین امنیت انرژی کش��ور از اهمیت بالایی برخوردار 
است. جایگزینی بخاری های فرسوده با بخاری های هرمتیک می تواند به کاهش ناترازی 
گاز در فصل های س��رد کمک کند و از تعطیلی صنایع و مشکلات تأمین گاز جلوگیری 
نماید. علاوه بر این، صرفه جویی ۱۰۰ میلیون متر مکعبی گاز در سال می تواند به بهبود 
وضعیت زیست محیطی با کاهش انتشار گازهای گلخانه ای کمک کند. این اقدام نه تنها 
به بهبود کیفیت هوا کمک می کند، بلکه راهبردی کلی برای کاهش بحران های ناش��ی 

از کمبود گاز ارائه می دهد.
رفع نگرانی ها و جنبه های اجتماعی

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: یکی از نگرانی های اصلی مصرف کنندگان هزینه 
اولیه برای خرید و نصب بخاری های هرمتیک است. دولت می تواند با اعطای تسهیلات 
کم بهره و یارانه های مس��تقیم به خانوارها، توان مالی آنان را برای تأمین این بخاری ها 
افزایش دهد. همچنین، با برگزاری کمپین های اطلاع رس��انی و آگاهی بخش��ی، مزایای 
اس��تفاده از بخاری هرمتیک را برای مردم روش��ن کرد و از نگرانی های افراد نس��بت به 

هزینه ها بکاهد.
ش��هرکی ادامه داد: جایگزینی بخاری های فرس��وده با بخاری های هرمتیک یک اقدام 
راهبردی و مؤثر برای بهینه س��ازی مصرف گاز، کاهش نات��رازی انرژی و تأمین امنیت 
انرژی کش��ور است. حمایت های مالی دولت و بخش خصوصی برای عملیاتی کردن این 
طرح ضروری است، اما با توجه به مزایای اقتصادی و زیست محیطی و افزایش بهره وری 
انرژی، این س��رمایه گذاری کاملًا توجیه پذیر اس��ت. اجرای این طرح نه تنها به کاهش 
بحران ه��ای انرژی در ایران کمک خواهد کرد، بلک��ه موجب بهبود کیفیت هوا و حفظ 

منابع طبیعی نیز خواهد شد.

جنگ تعرفه ای ترامپ آغاز شد
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
برنامه های خود ب�رای اعمال تعرفه 
۲۵ درصدی ب�ر کالاهای مکزیک و 
کان�ادا و ۱۰ درصدی بر واردات چین 
را اعلام و تاکید کرد که هیچ اقدامی 
از سوی این کشورها نمی تواند مانع 

از اجرای آن شود.
ب��ه گزارش ایس��نا، دونال��د ترامپ به 

احتمال اس��تثناء قائل ش��دن برای نفت کانادا اش��اره کرد و گفت: نرخ تعرفه نفت ۱۰ 
درصد در مقایسه با نرخ ۲۵ درصدی برای سایر کالاهای کانادا خواهد بود. وی همچنین 
اظه��ار کرد که تعرفه های گس��ترده تری بر نفت و گاز طبیعی در اواس��ط فوریه اعمال 

می شود که باعث افزایش قیمت نفت شد.
ترامپ در پاسخ به این سوال که آیا در مقطع فعلی، سه شریک تجاری بزرگ آمریکا 
می توانند فرصتی برای به تاخیر انداختن تعرفه ها داش��ته باش��ند، گفت: در حال حاضر 
هی��چ فرصتی وجود ندارد.لیومنت گ��زارش کرد، ترامپ همچنین این ایده که تهدید او 
برای اعمال تعرفه ها، تاکتیک چانه زنی اس��ت، را رد کرد و گفت: اینطور نیس��ت و با هر 

سه این کشورها، کسری تجاری بزرگی داریم.
تعرفه های بیشتر در راه است؟

ترامپ افزود که تعرفه های بیش��تری ازجمله بر کالاه��ای اروپایی، فولاد، آلومینیوم، 
مس، دارو و نیمه رساناها در راه است.

رئیس جمه��ور آمریکا گف��ت: ما بر فولاد و آلومینی��وم و در نهایت مس، تعرفه اعمال 
خواهیم کرد؛ البته اعمال تعرفه بر مس کمی بیشتر طول می کشد.
تعرفه های ترامپ باعث اقدامات تلافی جویانه خواهد شد؟

بر اس��اس گزارش رویترز، پیش بینی می ش��ود تصمیم ترامپ برای اعمال تعرفه های 
جدید، اقدامات تلافی جویانه را به همراه داشته باشد و به طور بالقوه بیش از ۲.۱ تریلیون 

دلار تجارت سالانه ایالات متحده با کانادا، مکزیک و چین را مختل کند.
جاس��تین ترودو، نخس��ت وزیر کان��ادا گفت که این کش��ور فورا با اقدام��ات متقابل 
قهرآمی��ز بر اعمال تعرفه ها، پاس��خ خواهد داد و افزود که کانادایی ها ممکن اس��ت در 
روزها و هفته های آینده، با روزهای دشواری روبرو شوند.کلودیا شینبائوم، رئیس جمهور 
مکزیک گفت: با خونس��ردی منتظر تصمیم ترامپ برای تعرفه خواهد بود و آماده ادامه 
گفت وگوهای مرزی اس��ت. ش��ینبائوم قبلا نیز گفته بود مکزیک، تلافی خواهد کرد و 
اس��تدلال کرده بود تعرفه های ترامپ، به قیمت ۴۰۰ هزار ش��غل در ایالات متحده تمام 
می شود و قیمت ها را برای مصرف کنندگان آمریکایی افزایش می دهد.سخنگوی سفارت 
چین در واشنگتن با انتقاد از تعرفه های جدید گفت: در جنگ تجاری یا جنگ تعرفه ای 

که به نفع هیچ یک از طرفین و جهان نیست، برنده ای وجود ندارد.
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